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βαυράιων
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Τ7
J  J  1 ·^  νας “νέος δρόμος προς το 

\ \  μ ’ σοσιαλισμό” η “υπέρβαση των 
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J L m ^ t εφικτά και αποτελούν χίμαιρες. 
Θέλουμε μια κοινωνία κοινωνικής δικαιοσύνης και 
όχι κοινωνία καθημερινής μιζέριας αλλά μεγάλων 
λόγων». '
Ο Κώστας Σημίτης, υπουργός Εμπορίου, 
Βιομηχανίας, Ερευνας και Τεχνολογίας, στη 
συνέντευξή του στην «Κυριακάτικη Ε.» ανοίγει τα 
χαρτιά τον. Κατεξοχήν πολιτικός ο λόγος τον, δεν 
διατάζει να κριτικάρει τους «βραδυπορούντες» 
συντρόφους του και με περισσή ευθύτητα να 
υποστηρίζει ότι «χρειάζεται πολιτική έντονης και 
εμφανούς παρουσίας και όχι πολιτική του “λάθρα 
βιώσάς”». ^
Ανοίγει το μέτωπο του συνεδρίου αναφερόμενος 
«στη σύγκρουση μεταξύ της εφήμερης και της 
μακρόπνοης πολιτικής» και θέτει το ζήτημα της 
«μετεξέλιξης του ΠΑΣΟΚ σε σύγχρονο ευρωπαϊκό 
κόμμα».
Ριζοσπαστικός όσον αφορά την οικονομική 
διείσδυση της Ελλάδας στα Βαλκάνια, συνεπής 
στην ευρωπαϊκή της προοπτική χωρίς να 
παραγνωρίζει ότι «το σημαντικότερο πρόβλημα 
που αντιμετωπίζουμε είναι η περιθωριοποίησή μας 
μέσα στην Κοινότητα», εκτιμά ότι «χρειαζόμαστε 
σνμμαχίες και πρέπει να τις επιδιώκουμε».
Η συνέντευξη έχει ως εξής:

ΕΡΩΤΗΣΗ: Κύριε 
υπουργέ, τρεις μήνες 
κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ. Κοινή 
διαπίστωση: Αισταχτικά 
βήματα και κάποιος φόβος. 
Είναι ο φόβος της 
αποτυχίας ή η 
όιστακτικότητα οφείλεται 
στην «πρόληψη του 
λάθους»;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Πολλοί περι
μένουν θαύματα. Δεν είναι η 
εποχή των θαυμάτων. Η κοι
νωνική εξέλιξη ακολουθεί πο
ρεία που προκαθορίζεται από 
το πλαίσιο των διεθνών οικο
νομικών και τεχνολογικών ε
ξελίξεων. Δεν ζσύμε σε άλλο 
πλανήτη για να μπορούμε να

Είναι —
χίμαιρα
ένας νέος
δρόμος
προς το
σοσιαλισμό
σήμερα

καθορίζουμε τα πράγματα ό
πως θέλουμε εμείς. Πρέπει να 
παλέψουμε με την ανεργία, 
την αποβιομηχάνιση, τα ελ
λείμματα, που είναι κοινά 
προβλήματα του ευρωπαϊκού 
χώρου. Δεν πρόκειται να εξα
φανιστούν σε λίγους μήνες. 
Οι μεγάλες θεσμικές αλλαγές 
συντελέστηκαν στη δεκαπε
νταετία μετά τη μεταπολίτευ
ση. Υπάρχουν ακόμη τομείς 
όπου μπορούν να γίνουν θεα
ματικά βήματα (δημόσια διοί
κηση - πελατειακό σύστημα, 
αποκέντρωση). Ομως, οι ό
ποιες αλλαγές, εφόσον γί
νουν, χρειάζονται χρόνο να

δείξουν τα απότελέσματά 
τους. Γι’ αυτό και θα υπάρχει 
η αίσθηση της ακινησίας. Μια 
κυβέρνηση, όπως ένας θε
σμός, αποφέρει ό,τι εισφέ
ρεις. Η απόδοσή της εξαρτά- 
ται από το επίπεδο της προε
τοιμασίας των προγραμμάτων 
και των στελεχών. Είναι γνω
στό ότι στο ΠΑΣΟΚ μια πολύ 
ισχυρή τάση κατηγορούσε την 
«προγραμματολαγνεία», τις

«ομάδες δουλειάς», τα «κεί
μενα εργασίας». Η πολιτική, 
κατά τη δική τους άποψη, εί
ναι απόρροια και μόνο βού
λησης. Τα αποτελέσματα αυ
τής της αντίληψης είναι ορατά 
σήμερα. Εκείνο που χρειάζε
ται είναι να βελτιώσουμε την 
ποιότητα ζωής των πολιτών. 
Οι καλές συγκοινωνίες, η 
γρήγορη εξυπηρέτηση στις 
δημόσιες υπηρεσίες, το καθα
ρό περιβάλλον είναι εφικτά 
και αποτελούν υποχρέώσή 
μας. Ενας «νέος δρόμος προς 
το σοσιαλισμό», η «υπέρβαση 
των ευρωπαϊκών δεσμεύσε
ων» δεν είναι εφικτά και απο
τελούν χίμαιρες. Θέλουμε μία 
κοινωνία κοινωνικής δικαιο
σύνης και διεύρυνσης το>ν α
τομικών και συλλογικών δυ
νατοτήτων και πρωτοβουλιών 
και όχι μία κοινωνία καθημε

ρινής μιζέριας αλλά μεγάλων 
λόγων.



ΕΡ.: Η εικόνα που 
παρουσιάζει η κυβέρνηση 
δεν είναι η καλύτερη 
δυνατή. Πρόσφατα είδαν το 
φως της δημοσιότητας 
έντονες κριτικές, ακόμα και 
σε συνεδριάσεις του 
Εκτελεστικού Γραφείου.
Είναι σύμπτωμα 
δυσλειτουργίας της 
κυβέρνησης;

ΑΠ.: Στο Ε.Γ. συζητήσαμε για 
την κριτική που ασκείται στην 
κυβέρνηση, πόσο δικαιολογη
μένη ή πόσο αδικαιολόγητη 
είναι. Ισως μερικοί που ανα
ζητούν δραματοποιήσεις εξέ
λαβαν αυτή τη ιτυζήτηση ως 
«έντονη κριτική». Δεν ήταν. 
Ηταν μια επιβεβλημένη αυτο
κριτική. Το πρόβλημα δεν εί
ναι ο φόβος της αποτυχίας, 
αλλά η ανάγκη της επιτυχίας.
Ο φόβος της αποτυχίας οδη
γεί στον οπορτουνισμό και 
στη στασιμότητα. Δεν γίνεται 
καμία κίνηση για ν’ αποφευ
χθεί το πολιτικό κόστος. Είναι 
η πολιτική του «λάθρα βιώ- . 
σας». Χρειάζεται πολιτική έ
ντονης και εμφανούς παρου
σίας. Αλλά αυτό απαιτεί αντί
ληψη για το αύριο, νέες κα
τευθύνσεις, θέληση για εκ- 
συγχρονισμό.

ΕΡ.: Παραπέμπονται, 
δηλαδή, όλα στις εγγενείς . 
αγκυλώσεις του πολιτικού 
μας συστήματος;

AIL: Πολλά από τα προβλή
ματα που έχουν εμφανιστεί 
στη διάρκεια της νέας κυβερ
νητικής θητείας του ΠΑΣΟΚ,

συνδέονται ευθέως με τις κα
θυστερήσεις και τις αγκυλώ
σεις που παρουσιάζει το πολι- I 
τικό μας σύστημα. Οφείλο
νται στις παλαιοκομματικές 
πρακτικές και στις συντηρητι
κές απόψεις. Δημιουργούνται 
από τις συντεχνιακές κατοχυ
ρώσεις, την παραοικονομία 
καιτις έντονες αντιθέσεις που 
χαρακτηρίζουν την κοινωνία 
μας. Και προκαλούνται από έ
ναν έρποντα λαϊκισμό που 
στηρίζεται στις πελατειακές 
σχέσεις και στο κράτος παρο
χών. Γι’ αυτό και στο επίκε
ντρο της πολιτικής διαμάχης 
είναι η σύγκρουση μεταξύ της 
εφήμερης και της μακρό
πνοης πολιτικής. Μια σύ
γκρουση που έχει άμεση σχέ
ση και μέ την ένταξη της χώ
ρας μας στην τροχιά της ευ
ρωπαϊκής ενοποίησης. Και 
αυτό γιατί έχει γίνει απολύ
τως σαφές ότι η οργανική μας

. ένταξη στην Ευρώπη απαιτε. 
μακρόπνοη και δύσκολη πολι
τική, που όμως πολλοί δεν εί
ναι πρόθυμοι ν’ αποδεχθούν. 
Πέρα όμως από αυτό, η κυ
βέρνηση, μετά την περίοδο 
προσαρμογής, η οποία ήταν 
άλλωστε απαραίτητη, είναι α
νάγκη να αποκτήσει ένα στα
θερό και σύγχρονο βηματι
σμό. Γιατί το μέγεθος και η έ
κταση των προβλημάτων που 
καλείται να αντιμετωπίσει έ
χουν πάρει εκρηκτικές δια

στάσεις. Αλλά και γιατί δεν υ
πάρχουν περιθώρια πειραμα
τισμών και άλλων «χαμένων 
ευκαιριών».

ΕΡ.: Σύνοδος της Κ.Ε. και 
συνέδριο του κινήματος. Το 
ΠΑΣΟΚ είναι ώριμο πλέον 
να αντιμετωπίσει το 
πρόβλημα της 
εσωκομματικής 
δημοκρατίας και να 
μιλήσει για τη διαδοχή ή 
απλά θα είναι ένα συνέδριο 
νίκης;

ΑΠ.: Ο βαθμός ωριμότητας 
του ΠΑΣΟΚ δεν καθορίζεται 
από τη διαδοχολογία. Αλλά α
πό την ικανότητά του να αντα- 
ποκριθεί στις ανάγκες και 
στις απαιτήσεις της σημερινής 
εποχής. Αλλωστε, η επικέ
ντρωση της συζήτησης στα 
πρόσωπα είναι συντηρητική 
και αναχρονιστική όψη της 
πολιτικής, αφού αναπαράγει 
τους προσωπικούς μηχανι
σμούς, καθώς και το μοντέλο 
των αρχηγικών κομμάτων. 
Μάλιστα, απότοκο αυτής της 
αντίληψης είναι να διευρύνε
ται, αντί να μειώνεται, το έλ
λειμμα της εσωκομματικής 
δημοκρατίας. Η ενασχόληση 
με τη διαδοχολογία φτωχαί
νει το περιεχόμενα της πολιτι
κής. Εξοστρακίζει τις πολιτι
κές προτάσεις και ιδέες. 
Εξουδετερώνει την πολιτική 
διαπάλη, υποκαθιστώντας την 
από μια άγονη αντιπαράθεση 
προσώπων και μηχανισμών. 
Το αποτέλεσμα είναι να έχου
με πολιτικούς χωρίς περιεχό
μενο και πολιτική χωρίς στό
χο. Η πολιτική δεν είναι «τε
χνική της εξουσίας». Είναι 
κοινωνική παρέμβαση. Απαι
τεί στόχους, όραμα. Ως «τε
χνική» οδηγεί, οποιοσδήποτε 
ο μανδύας της, μόνο στη στα
σιμότητα. Οσον αφορά αφο
ρά το συνέδριο: Δεν χρειάζε
ται ένα ακόμη συνέδριο «συ
σπείρωσης και ενότητας», στο 
οποίο το μόνο που θα γίνει θα 
είναι η μερική αναδιανομή 
της κομματικής εξουσίας. Ού
τε χρειάζεται ένα συνέδριο 
που θα εξυπηρετεί αλλά και 
θα υπαγορεύεται από κάποι-

ες βραχυπρόθεσμες πολιτικές 
ή προσωπικές σκοπιμότητες.

ΕΡ.: Εννοείτε ένα συνέδριο 
αρχών που θα χαράζει νέα 
προοπτική;

ΑΠ.: Το ΠΑΣΟΚ έχει ανάγκη 
από ένα συνέδριο που θα εί
ναι τομή στην .εικοσάχρονη 
πολιτική του διαδρομή. Ενα 
συνέδριο που θα πιστοποιεί 
τη μετεξέλιξή του σε σύγχρο
νο ευρωπαϊκό σοσιαλιστικό 
κόμμα. Θα προωθεί έναν ευ
ρύτερο πολιτικό διάλογο και 
θα διαγράφει απαντήσεις στα 
μεγάλα πολιτικά, οικονομικά 
και κοινωνικά προβλήματα: 
την απασχόληση, την οικονο
μική σταθερότητα, την ευρω
παϊκή ενοποίηση. Διότι μόνο 
έτσι το ΠΑΣΟΚ θα μπορέσει 
να αναζωογονηθεί. Να απο
κτήσει πιο ζωντανή και αυθε
ντική σχέση με την κοινωνία 
και τους πολίτες. Η κατάκτη- 
σή αυτών των στόχων είναι α
παραίτητη προκειμένου το 
ΠΑΣΟΚ να διατηρήσει την

κοινωνική του απήχηση. Σή
μερα υπάρχει αναντιστοιχία 
μεταξύ του οργανωμένου και 
του «κοινωνικού» ΠΑΣΟΚ. Η 
οργανωμένη βάση δεν εκ
φράζει παρά μερικά μόνο ό
σους ψηφίζουν ΠΑΣΟΚ. Θα 
καταφέρουμε να μειώσουμε 
την παραπάνω αναντιστοιχία 
τόσο όσο το ΠΑΣΟΚ θα α- 
νταποκρίνεται αποτελεσματι
κότερα στις πολλαπλές απαι
τήσεις και ανάγκες της επο
χής μας. Μάλιστα, σήμερα 
που βρισκόμαστε μπροστά 
στο τέλος του πρώτου μεταπο
λιτευτικού κύκλου και στην 
αυγή μιας νέας μεταπολίτευ
σης, χρειαζόμαστε ένα 
ΠΑΣΟΚ που θα είναι το κόμ
μα της νέας εποχής.

ΕΡ.: Το διήμερο της Κ.Ε. 
ανέδειξε αρκετές 
διαφωνίες. Εσείς θεωρείτε 
ότι αυτό το διήμερο έδωσε 
καινούρια πράγματα ή 
παρέπεμψε στο συνέδριο;

AIL: Η Κ.Ε. αποφάσισε να 
συγκαλέσει το συνέδριο. Η α
πόφαση αυτή ενέχει την πα
ραπομπή των όποιων εκκρε

μοτήτων στο συνέδριο ή στη 
νέα Κ.Ε. Διαφωνίες υπήρ
χαν, μεταξύ άλλων, και ως 
προς το ειίν πρέπει να συ- 
γκληθεί ή όχι τώρα το συνέ
δριο και ως προς τη σύνθεση 
της οργανωτικής επιτροπής 
του Συνεδρίου. Γιατί όχι; Η 
μονολιθικότητα δεν ταιριά
ζει σε ένα δημοκρατικό κόμ
μα.

ΕΡ.: Χαρακτηρίστηκε 
κατόρθωμα η κατάθεση 
του προϋπολογισμού. Οι 
άμεσοι και οι έμμεσοι 
φόροι όμως δεν φαίνεται 
να λύνουν το πρόβλημα. 
Μισθωτοί και 
συνταξιούχοι τραβάνε τη 
δική τους ανηφόρα. Με 
την εμπειρία τον 1985 που 
έχετε, είναι δυνατή η 
αντιστροφή του 
οικονομικού κλίματος και 
πώς;

AIL: Το οικονομικό κλίμα εί
ναι καλό. Ο κοινωνικός διά
λογος που εφαρμόζει .ο Γ. 
Γεννηματάς βοήθησε να ξε- 
περαστούν αντιθέσεις, υπο

ψίες, φήμες. Οι πολίτες ξέ
ρουν ότι η κυβέρνηση νοιάζε
ται γι’αυτούς και προσπαθεί.

- Ξέρουν ότι η οικονομική πο
λιτική δεν επιδιώκει να ευ
νοήσει ορισμένα στρώματα. 
Ο προϋπολογισμός αποτελεί, 
αν σκεφθεί κανείς την κατά
σταση που παραλάβαμε, επί
τευγμα. Ομως, είμαστε στην 
αρχή της ανηφόρας. Το κε
ντρικό πρόβλημα, ο περιορι
σμός της παραοικονομίας, σε 
βαθμό ώστε να μειωθούν 
δραστικά και γρήγορα τα ελ
λείμματα, απαιτεί ακόμη 
πολλές προσπάθειες.

ΕΡ.: Η οικονομική 
διείσδυση της Ελλάδας 
στα Βαλκάνια είναι 
κατεξοχήν επιθετικό όπλο. 
Το υπουργείο σας τι 
προτείνει για την 
οικονομική «κατάκτηση» 
της Βαλκανικής;

AIL: Η οικονομική διείσδυση 
δενίιποτελεί, σύμφωνα με τη 
δική μου αντίληψη, επιθετικό 
όπλο ούτε τίθεται, νομίζω, 
θέμα οικονομικής «κατάκτη- 
σης» της Βαλκανικής. Ζούμε
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σε μια εποχή έντονης διαπλο
κής οικονομικών συμφερό
ντων πέρα από τα εθνικά σύ
νορα. Οι διεθνείς οικονομι- 

i  κές σχέσεις και η διαδικασία 
ένταξης στο διεθνές οικονο
μικό σύστημα διαδραματί
ζουν, όσο ποτέ άλλοτε, απο
φασιστικό ρόλο στη διαμόρ
φωση της οικονομικής πολι
τικής κάθε χώρας. Η εξωτε
ρική πολιτική, όσο ποτέ άλ
λοτε, χρησιμοποιεί οικονομι
κές παραμέτρους στο σχε
δίασμά της. Ειρήνη, ασφά
λεια και ανάπτυξη διασφαλί
ζονται σήμερα αποτελεσμα
τικότερα με οικονομικές 
διεργασίες. Μια σοβαρή ε
πένδυση που θα ανοίξει δρό
μους συνεργασίας μεταξύ 
δύο χωρών μπορεί να είναι 
πιο επωφελής από μια επέν
δυση σε άρματα μάχης. Αυτά 
όλα σημαίνουν ότι οι γείτο- 
νές μας δεν είναι οπωσδήπο
τε ή εχθροί ή πιθανοί υποτε
λείς, αλλά εν δυνάμει συνερ
γάτες σε μια κοινή διαδικα
σία ανάπτυξης.

ΕΡ.: θα μπορούσατε να

δώσετε ένα παράδειγμα 
συγκεκριμένης πολιτικής; 

AIL: Πολλοί υποστηρίζουν 
έμμεσα ή άμεσα τον απομο
νωτισμό. Δεν θέλουν οδικούς 
άξονες προς τη Βουλγαρία, 
λόγω της ύπαρξης μουσουλ
μανικής μειονότητας και από 
τις δυο πλευρές των συνό
ρων. Δεν θέλουν τη σύνδεση 
του δικτύου της ΔΕΗ με το 

I τουρκικό δίκτυο ηλεκτρικής 
1 ενέργειας, διότι έτσι θα συν

δεθεί η Τουρκία με την Ευ
ρώπη. Δεν θέλουν την Εγνα- 
τία οδό, διότι η Τουρκία θα 
είναι πιο εύκολα προσιτή. 
Παραβλέπουν ότι όσα δίκτυα 
δεν γίνουν στην Ελλάδα, θα 
γίνουν βόρεια από τα σύνορά 
μας. Για να πετύχουμε τη 
βαλκανική συνεγασία, πρέ
πει να προωθήσουμε τα δια- 
βαλκανικά δίκτυα στο πλαί
σιο του ευρύτερου σχεδια- 
σμού των διευρωπάίκών δι
κτύων. Δίκτυα για τις συγκοι
νωνίες, την ενέργεια, τις τη
λεπικοινωνίες. Αλλά και δί
κτυα που αφορούν τη συνερ
γασία,, την ανταλλαγή και ττ 
διάχυση γνώσης και πληρο-
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ι φοριών στον τομέα της έρευ
νας και της τεχνολογίας, κοι
νές επιχειρηματικές δραστη
ριότητες ή την αξιοποίηση 
των ανθρώπινων πόρων. 
Πρέπει να δουλέψουμε για 
την εγκαθίδρυση στη Βαλκα
νική μιας νέας πραγματικό
τητας πολύπλευρης επικοι
νωνίας.

ΕΡ.: Σε πρόσφατο άρθρο 
σας αναφέρατε 
επιγραμματικά ότι η 
προεδρία στην Ευρωπαϊκή 
Ενωση δεν αφορά ούτε 
πολιτικά θαύματα ούτε 
πεδία για δημαγωγίες. Τι 
νομίζετε ότι μπορεί να 
καταφέρει;

ΑΠ.: Πιστεύω ότι το σημαντι
κότερο πρόβλημα που αντι
μετωπίζουμε είναι η σταδια
κή τα τελευταία χρόνια περι
θωριοποίησή μας στις σχέ
σεις μας μέσα στην Κοινότη
τα. Η αδυναμία μας να επη
ρεάσουμε εξελίξεις, να συ
μπαραταχθούμε με ποιους, 
να αντιπαραταχθούμε με πει
στικά και αποτελεσματικά ε
πιχειρήματα σε άλλους, να α
ναδεύουμε τη δική μας συμ

βολή και ικανότητα, έχει ο
δηγήσει σε αδιαφορία και ε
χθρότητα απέναντι' μας. 
Μπορούμε να τα καταφέρου
με. Αρκεί να συνειδητοποιή
σουμε ότι χρειάζεται μια άλ
λη προσέγγιση, ότι οι στόχοι 
μας είναι δυνατό να εξυπη
ρετηθούν καλύτερα μέσα α
πό τους δρόμους της ευρω
παϊκής ολοκλήρωσης.

ΕΡ.: Αληθεύει αυτό; 
Μήπως οι Ευρωπαίοι μάς 
παρασύρουν σ’ ένα δρόμο 
που δεν εξυπηρετεί τα 
συμφέροντά μας;

ΑΠ.: Οι Ευρωπαίοι δεν μας 
παρασύρουν. Η δυναμική της 
διεθνοποίησης των οικονομι
κών και κοινωνικών σχέσεων 
μας παρασύρει. Το παλιρροϊ- 
κό κύμα της όλο και πιο έντο
νης διασύνδεσης μας σπρώ
χνει. Δεν έχουμε άλλη λύση 
παρά να το εκμεταλλευθού- 
με. Και στα μικρά, όπως είναι 
οι ρυθμίσεις για την κλωστο
ϋφαντουργία, και στα μεγά
λα, όπως είναι οι διεθνείς 
μας σχέσεις. Χρειαζόμαστε 
συμμαχίες και πρέπει να τις 
επιδιώκουμε.


